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ReDAKčNÍ SLOuPeK

Vážení spoluobčané,

Úvodem bych rád poděkoval všem, kteří podpořili Petici proti vy-
budování kovošrotu v areálu bývalých Mochovských Mrazíren. Vaše 
podpora nám velmi pomůže k tomu, abychom přímo zablokovali 
tento záměr, nebo alespoň přinutili příslušný odbor životního pro-
středí a investora k stanovení přísných pravidel a podmínek pro 
případný kovošrot.

Blíží se konec prázdnin a se začátkem nového školního roku bu-
dou po půlročním snažení na autobusové lince 398 konečně nasa-
zeny kloubové autobusy v nejvíce exponovaných časech. Uvidíme, 

jaký přínos na kvalitu cestování bude mít tato společná akce obcí ležících na trase této 
linky.

Kruhový objezd v křižovatce na Čelákovice bude zahrnut do rekonstrukce silnice číslo 
II/611 („stará Poděbradská“). Takto to alespoň vyplynulo z mého posledního jednání 
z náměstkem hejtmana Středočeského kraje panem Robinem Povšíkem. Více se dozvíte 
v samostatném článku ve Zpravodaji.

V rámci dotazníkového zjišťování priorit vyšla na prvních místech i potřeba budování  
a oprav chodníků. Uvítáme proto všechny konkrétní náměty, kde je potřeba dobudovat, 
respektive opravit chodníky.

Na podruhé to vyšlo a uspěli jsme s žádostí o dotaci na projekt vybudování dětského 
hřiště. Společně s paní Z. Jarošovou jsme přepracovali žádost k projektu a MAS Pošem- 
beří doporučila naši žádost ke schválení. Teď již čekáme na formální krok, tj. rozhodnutí 
SZIFu o přidělení dotace. Do konce roku bychom mohli stihnout přípravu plochy a na jaře 
2012 pak osazení herními prvky a otevření hřiště. 

Jen jsme dostavěli Mateřskou školu, abychom pokryli potřebnou kapacitu ,demografický 
vývoj již klepe na další vzdělávací stupeň. Od září 2012 připravujeme rozšíření Základní 
školy ze stávající dvojtřídní na trojtřídní, což si vyžádá přesun Veřejné knihovny do prostor 
bývalé zubařské ordinace. K přesunu dojde na počátku roku 2012.

V neposlední řadě mi dovolte znovu zdůraznit, že Mochovský zpravodaj vždy byl, je  
a věřím že i bude otevřené necenzurované médium, a ohradit se tak proti lžím těch, kteří 
účelově tvrdí opak. Doufám, že důkazem je sám Zpravodaj a poskytnutí prostoru k zve-
řejnění článků od různých autorů.

S přáním krásného babího léta, když už to kalendářní léto nestálo počasím za mnoho

Ing. Ladislav Marek
starosta obce

MOCHOVSKÝ ZPRAVODAJ
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z ObEcNÍhO úřadu
Výpis ze zápisu ze zasedání Zastupitelstva č. 8/2011, konané 9. 6. 2011

Zasedání Zastupitelstva se konalo v zasedací místnosti Obecního úřadu v době od 19:00 
do 21:15 hod. Zasedání se zúčastnilo 10 zastupitelů.

Žádost paní Š. H.
•  Zastupitelstvo obce schvaluje směnu pozemku parc.č. 1518/1, ostatní plocha, ostatní 

komunikace o výměře celkem 8962 m², k. ú. Mochov, s tím, že předmětem záměru smě-
ny je část o výměře 6 m². Záměr obce o směně nemovitého majetku bude zveřejněn 
v souladu s ustanovením § 39 odst. 1 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení) 
v platném znění.

Závěrečný účet obce Mochov za rok 2010
Diskuze: 
•  Zdeňka Jarošová – za jakou úplatu to bylo provedeno? Proč to nebylo provedeno krajem 

bezplatně?

•  František Bouček – částka ve výši 11 tisíc Kč. Auditorka to provádí mimo OÚ na rozdíl od 
kraje, který by tak omezoval práci úřadu.

•  Zastupitelstvo obce schvaluje celoroční hospodaření obce a závěrečný účet obce za rok 
2010 včetně zprávy o výsledku přezkoumání hospodaření obce za rok 2010 bez výhrad.

Zpráva kontrolního výboru – Prověření realizace a vyúčtování investiční akce  
dostavba mateřské školy v Mochově
Pozn.: na zasedání nebyl přítomen předkladatel Jan Turek, byl řádně omluven.

Diskuze: 
•  Ladislav Marek – k předložené zprávě Kontrolního výboru sdělil, že s bodem 1 souhla-

sí,  bod 4 akceptuje jako návrh na zlepšení, všechny ostatní body jsou vyloženě neprav-
divé nebo účelově překroucené.

•  Předmět mandátní smlouvy: Koordinační činnost všech staveb jednotlivých investorů, 
které se připravují nebo realizují v katastru obce Mochov, kde mandatář hájí a prosazuje 
zájmy a potřeby obce,

 a/  Zajišťování odborných stanovisek vztahujících se k přípravě a realizaci jednotlivých 
staveb v katastru obce,

 b/ Konzultační a poradenská činnost,

 c/ Spolupráce při zabezpečování majetkoprávní agendy spojené s výstavbou obce,

 d/ Objasňování základních cílů výstavby jednotlivých investorů,

 f/ Účast na přejímkách a kolaudacích staveb jednotlivých investorů.

•  Nový návrh usnesení: Zastupitelstvo vzalo na vědomí zprávy Finančního a Kontrolního 
výboru. Zastupitelstvo konstatuje, že v zadávací dokumentaci, která je k dispozici, není 
založen slepý výkaz výměr, který byl odeslán účastníkům výběrového řízení.
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•  Zastupitelstvo ukládá starostovi obce do příštího zasedání zastupitelstva připravit návrh 
pravidel pro výběrová řízení na zakázky malého rozsahu.

Diskuze
•  Ladislav Marek – návrh na dodatek ke smlouvě o vedení napájecího kabelu

•  vedoucí přes obecní pozemek v délce 90 m k reklamě Mattoni u dálnice.

•  Návrh na částku 15 000,- Kč ročně.

•  Vlastimila Stará – oznámila, že končí jako praktická lékařka v obci Mochov k 31. 12. 2011. 
Zájem pokračovat jako praktický lékař v Mochově má MUDr. Lukáš Fuka.

Výpis z usnesení připravil Milan Jirsák

Výpis ze zápisu ze zasedání Zastupitelstva č. 10/2011, konané 4. 8. 2011
•  Zasedání Zastupitelstva se konalo v zasedací místnosti Obecního úřadu v době od 19:00 

do 21:45 hodin. Zasedání se zúčastnilo 10 zastupitelů.

Vyhodnocení záměru obce směnit nemovitý majetek – část pozemku parc. č. 1518/1 
o výměře 6 m² v k. ú. Mochov
•  Schválené usnesení: Zastupitelstvo obce na základě podané nabídky schvaluje směnu 

pozemku parc.č. 1518/1, ostatní plocha, ostatní komunikace o výměře celkem 8962 m², 
k.ú. Mochov, s tím, že předmětem záměru směny je část o výměře 6 m² za pozemky parc. 
č. 475/16 o výměře 19 m² a parc.č. 473/4 o výměře 5 m². Zastupitelstvo obce pověřuje 
starostu k podpisu směnné smlouvy s paní Š. H.

Vyhodnocení záměru obce na pronájem nebytových prostor sloužících jako ordinace 
praktického lékaře nacházející se v budově v č.p. 286 v ulici Na Dolejšku, Mochov
•  Schválené usnesení: Zastupitelstvo obce na základě podané nabídky schvaluje pronájem 

nebytových prostor sloužících jako ordinace praktického lékaře nacházející se v budově 
v č. p. 286 v ulici Na Dolejšku, Mochov. Zastupitelstvo obce pověřuje starostu k podpisu 
nájemní smlouvy s MUDr. L. F.

Dodatek č. 3 ke smlouvě o nájmu bytu ze dne 31. 03. 2010
Diskuze: 
•  Ladislav Marek – oprava čl. 1 dodatku se opravuje na výměru koupelny 3,6 m2

•  Schválené usnesení: 
•  Na základě dosavadní bezúhonnosti při plnění povinností spojených s nájmem schvaluje 

zastupitelstvo obce Mochov dodatek č. 3 ke smlouvě o nájmu bytu ze dne 31. 03. 2010. 
Sjednaná doba nájmu na dobu určitou, se prodlužuje o šest měsíců od 01. 09. 2011 do 
29. 02. 2012.

Čerpání rozpočtu k 30. 06. 2011
•  Zastupitelstvo obce Mochov se seznámilo s plněním rozpočtu ke dni 30. 06. 2011 a bere 

ho na vědomí.

Banner NE ELEKTRÁRNĚ
Schválené usnesení: Zastupitelstvo obce Mochov schvaluje nákup banneru o velikosti 
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2430 x 797 mm (odpovídá přibližně velikosti dle Podkladu 4 – zachován poměr stran) 
a jeho umístění na inzertní plochu po Mrazírnách Mochov (velikost 2430 x 1300 mm)  
s primárním odkazem na webové stránky obce Mochov.

Strategický plán – Cíle a finance jednotlivých bodů/projektů
Diskuze: 
•  Milan Jirsák – na základě předaných podkladů od garantů předložil souhrnnou tabul-

ku. Shrnutí k předaným podkladům: předání podkladů (bez ohledu na kvalitu) – počet  
k vypracování/předáno: František Bouček 10/9, Jitka Frydrychová 3/3, Zora Chocholou-
šová 3/3, Zdeňka Jarošová: 4/4, Milan Jirsák 4/4, Jaroslav Kohout: 3/0, Ladislav Marek: 
4/0, Milan Ptáčník: 6/6, Jan Rangl 6/4, Vlastimila Stará: 3/0, Jan Turek: 5/5.

Kvalita podkladů:
Cíle: 
•  v několika případech použitelné, převážně nepoužitelné – není stanoveno, co bude 

výsledkem, většinou obecné definice, nic konkrétního – po realizaci by nebylo možné 
stanovit, zda bylo požadovaného cíle dosaženo;

Finanční odhady: 
•  v několika málo případech s úpravou použitelné, převážně nepoužitelné údaje nebo bez 

udání finančních hodnot – nelze tedy zatím rozumně plánovat.

•  Na předání kvalitních podkladů bylo málo času.

•  Ladislav Marek – na zasedání předložil návrh na určení těch činností nebo realizací, které 
je možné udělat do konce roku 2011 – vzít prvních 15 bodů.

Z diskuse vyplynul následující postup, podle kterého se požadované údaje stanovily:
• vzalo se prvních 21 bodů podle dříve stanoveného pořadí důležitosti;
• u těchto bodů se rozhodlo, co je možné provést do konce roku 2011;

• stanovily se hrubým odhadem náklady;

•  podle takto hrubě stanovených částek se došlo k celkové částce 905 000,- Kč pro 
rok 2011;

• takto stanovené údaje se budou v dalším období ještě upřesňovat. 

•  Schválené usnesení: Zastupitelstvo obce Mochov schválilo vybrané body/projekty 
z připravovaného Strategického plánu rozvoje obce dle Podkladu 1 pro realizaci/
zahájení realizace v roce 2011.

Diskuze
•  Ladislav Marek – informace o dopisu na Správu železniční dopravní cesty, státní organiza-

ce – žádost o vyjádření ohledně regionální trati Mochov – Čelákovice a dopis na Krajskou 
správu a údržbu silnic Středočeského kraje – žádost o vyjádření k dopravní využitelnosti 
silnice č. 24510 (Mochov – rozcestí Obora).

•  Ladislav Marek – předložen návrh kritérií pro zadávání zakázek a speciálně staveb malého 
rozsahu. Na základě předloženého návrhu bude vypracován podrobný návrh.

•  Jitka Frydrychová – dotaz na rozšíření školy.
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•  Ladislav Marek – bude se řešit v rámci řešení využití budovy Hasičské zbrojnice. Přechod 
na 3 třídy. Rozšíření ZŠ o jednu třídu je naplánováno od září 2012.

•  Jitka Frydrychová – dne 15. 10. 2011 pořádá TJ Sokol k jeho výročí kulturní akci.

•  Ladislav Marek, Jan Turek, František Bouček – informovali o jednání se zástupcem firmy 
TSR panem Lhotákem konaném dne 01. 08. 2011, které bylo vyvoláno mimořádně na 
žádost TSR a o stanovisku, které tlumočil zástupce TSR v souvislosti s vyjádřením obce 
Mochov k EIA a akustické studii, předané TSR v rámci přípravy první etapy provozu. 
Stanovisko obce je následující: pokud nebude přihlíženo ke všem sporným a nevyjas-
něným otázkám, které vznikly v souvislosti se žádostí TSR o realizaci první fáze provozu 
„Kovošrotu“ v areálu bývalých Mrazíren a nebudou předloženy kompletní studie včetně 
dalších etap rozvoje provozu, obec Mochov nemůže dát své stanovisko a platí již dříve 
zveřejněné stanovisko, že obec Mochov nesouhlasí se zřízením uvedeného provozu.

 Výpis připravil Milan Jirsák

Bude kruhový objezd u Mochova?

•   Navzdory počátečním obtížím se „za pět minut dvanáct“ podařilo po několika pokusech 
navázat kontakt se zástupcem Krajské správy a údržby silnic (KSÚS) panem Ing. Antoní-
nem Jančovičem a zorganizovat jednání o možnosti přidružit k plánované rekonstrukci 
komunikace „stará Poděbradská“ také vybudování kruhového objezdu na křižovatce 
Mochov - Čelákovice s uvedenou silnicí. Ačkoliv rekonstrukce komunikace bude vzhle-
dem k chronickému nedostatku financí provedena pouze v omezeném rozsahu, tj. místo 
plánovaných 16,5 km pouze 4,5 km, máme reálnou velkou naději, že budou uvolněny 
peníze i na již zmíněný kruhový objezd. 

•  Bohužel protože, jak to bývá, nic není zadarmo, byl jeden z požadavků KSÚS, aby obec 
Mochov ze svých prostředků zabezpečila projekt na kruhový objezd s tím, že později 
v rámci čerpání dotace z evropských fondů na opravu komunikací by Kraj projekt od-
koupil. 

•  V tomto duchu zastupitelstvo záležitost projednalo a vyslovilo souhlas se zadáním vy-
pracování projektu.

•  Součástí projektu kruhového objezdu bude také přechod pro pěší a ostrůvek pro přejezd 
cyklostezky do Čelákovic. 

•  Přes možná rizika jako jsou, že z dosud neznámých důvodů nedojde k plánované rekon-
strukci ve stanovené době a obec bude mít vázány prostředky v projektu, který „bude 
čekat“ na uskutečnění, nebo Kraj nedostane dotaci z eurofondů na realizaci projektu 
a v tom případě neodkoupí projekt, je reálná naděje, že byl nastartován proces, který 
v blízké době povede k zlepšení dopravní bezpečnosti a z okolí obce Mochov zmizí jedno 
z nejnebezpečnějších míst.

•  Po jednání starosty obce ze dne 08. 08. 2001 s Robinem Povšíkem, náměstkem Hejtma-
na Středočeského Kraje, jsme zase o krůček blíže k realizaci projektu kruhový objezd. 
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Připravuje se smlouva, která poskytne záruku ve smyslu, že „kruhák“ bude. I v případě 
kdybychom se na vybudování kruhového objezdu museli podílet čáskou za projekt, je 
to stejně naše vítězství, neboť otázka stojí: buď nyní, nebo možná za 10–15 let.

člen zastupitelstva Jan Turek

OZNÁMENÍ

 Provozní řád separačního dvora – Mochov
•  Separační dvůr je určen pouze pro fyzické osoby – občany a vlastníky nemovitostí v obci 

Mochov.
•  Provozní doba: každou sobotu –  v zimním období: od 10.00 do 11.00 hod.

 v letním období: od 10.00 do 11.30 hod.

 Provozní řád separačního dvora
•  Každý, kdo přiváží odpad, musí dodržovat provozní hodiny a provozní řád separačního 

dvora a musí respektovat pokyny pracovníka separačního dvora.

•  Občan, přivážející odpad se ohlásí u obsluhy separačního dvora a odpad odloží na  
určeném místě.

•  Obsluha separačního dvora vpouští do areálu vždy pouze jednoho zákazníka s jeho 
odpadem.

•  Obsluha prověří skladbu odpadu a určí místo vykládky.

•  Po vyložení odpadu může vstoupit další zákazník.

•  V případě neuposlechnutí pokynů obsluhy bude zákazník ze sběrného dvora vykázán.

Na separačním dvoře mohou občané odevzdat:
tříděný odpad
•  Papír: noviny, časopisy, reklamní letáky, kancelářský papír, sešity, krabice, kartony, 

lepenka; do tříděného odpadu nepatří mokrý, mastný nebo jinak znečištěný papír 
•  Sklo: láhve od nápojů, skleněné nádoby, tabulové sklo; do tříděného odpadu nepatří 

porcelán, keramika, kameny, drátěné sklo a zrcadla

•  Plasty: kelímky od jogurtů, krabičky od pokrmových tuků, plastové nádoby a láhve, 
PET láhve (od nápojů), sáčky, fólie, výrobky z plastů, polystyren; do tříděného odpadu 
nepatří plastové trubky a podlahové krytiny

•  Vysloužilá elektrozařízení (pouze kompletní – nerozebraná): lednice, pračky, sporáky, 
televize, počítače, mikrovlnné trouby, radia, magnetofony gramofony, hi-fi věže.

netříděný odpad
•  Objemné odpady – sedací souprava (křeslo, pohovka), postel, válenda, matrace, skříň 

(rozebrané), podlahové krytiny (koberce, linoleum), hadry, okna – pouze vysklená a rámy 
rozebrané, ostatní odpad (židle, obuv, lyže, zrcadlo).

•  Odpady z údržby zeleně – tráva, listí.
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ŽIvOTNÍ jubILEa

KNIhOvNa

Čas sedá
na hladinu vod

třpytivě vrací
odlesk dávných chvil

jak by se člověk nezasnil 
dyž život chvátá o překot

a oblouk let
kéž změnil by se v duhu

na harfě barev
dát rozeznít tóny

alespoň chvíli
ať zazní mládí zvony

než čas nám znovu
uzel dá na stuhu.

V. D.

Do dalších let Vám přejeme mnoho štěstí, krásné a příjemné zážitky, životní pohodu, pevné 
zdraví a lásku Vašich nejbližších.

za mochovské občany redakce Mochovského zpravodaje

Muži, ženy a knihy
„Ženy čtou celosvětově víc než muži, ale u nás je tento rozdíl ještě výraznější. Navíc jsou 
tyto dvě skupiny u nás volbou knih i způsobem čtení téměř oddělené. Ženy jsou trpělivější 

V červenci oslavili své životní jubileum:
95 let paní Jiroutová Jana
83 let paní Burešová Jarmila
91 let paní Huťková Ljubica

81 let paní Tichá Alena
85 let pan Marek Ladislav

V srpnu slaví své životní jubileum:
87 let pan Mráček Miroslav 80 let pan Zadák Josef

V září oslaví své životní jubileum:
81 let paní Tůmová Emilie
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a méně přeskakují, muži se zase více vzdělávají, čtou většinou věcnou literaturu. Češi mají 
nejbohatší soukromé knihovny v Evropské unii. Dva metry knih najdete u nás v každé 
domácnosti.“ (pohled statistiků)

A co nemáte doma, najdete v naší knihově. A k tomu z Mladé Boleslavi dalších padesát 
nových knih. Například „Alchymistovo tajemství“ od Mariani Scotta, „Dáma v modrém  
hedvábí“ od Hany Whitton, či „Příliv“ od Parte a spousta nových dětských knih. Pro mi-
lovníky pražských zákoutí jsou k dispozici „Praha obrazový průvodce“, „Pražské ostrovy 
– nejen Žofín“, „Procházky Prahou“, „Ulicemi města“, „Pražské hřbitovy“ a další. Pro ženy 
oddechovou četbu, „Babicovy dobroty I. a II. díl, „Nebe v hubě“ od Zdeňka Trošky. Pro  
děti máme všechny knihy „O krtečkovi“ Zdeňka Milera.

Pokračování bestseleru „S láskou lvice“ je druhý díl „Nebe nad Margal“, další osudy bílé 
ženy, která se vdala za samburského válečníka. Poznáte, jak je těžké pro bělošku zvládat 
balancování mezi kmenovými rituály a svým západním myšlením. Takový je život v Africe.
Knihovna ráda přivítá své věrné, ale i úplně nové čtenáře, zvláště pak nejmladší generaci. 
Rozrůstající se Mochov by mohl přispět k rozmnožení i stálých návštěvníků mochovské 
knihovny. A třeba i její výzdoby z prázdninových obrázků mochovských dětí. Přineste, 
děti, své výkresy, vystavíme je v knihovně.

Otevírací doba stále zůstává každou středu od 15.00 do 19.30 hodin. Čtenáře, které mají 
zapůjčené knihy delší dobu, prosím, aby si je zase přišli vyměnit za nové čtení a zapůjčené 
poskytli dalším čtenářům.

„Kapitoly napsané v knize života nemůže člověk smazat.“
 Květa Vokounová, knihovnice

CESTOVaTELSKÁ SOuTĚŽ ZPRaVODajE
Nedostali jsme sice odpověď na naši výzvu k identifikaci místa z fotografie v minulém čísle 
zpravodaje, a přesto si troufáme říci, že již byla vyslovena.

Pokud využijete nové nabídky k výletu od paní knihovnice, třeba zabloudíte i k malému 
lesnímu jezírku, které stráží mohutný dub, největší ve svém okolí.

Typ na malý výlet po okolí:
Naproti motorestu v Kersku vede lesem žlutá turistická značka, která se točí z Velenky 
na Břístevskou hůru ke zřícenině kaple sv. Kříže, a pak zase dolů do Starého Vestce a do 
Přerova nad Labem. Cesta je dobře značena. Přepočítejte rychle, kolikrát jste navštívili 
přerovský skanzen, a pokud se tam zrovna nebude natáčet nějaká nová pohádka, můžete 
přidat další vroubek. Zakončit výlet sladkou tečkou v přerovské cukrárně bude příjemnou 
odměnou i doplněním ušlé energie.
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Nadále čekáme na vaše cestovatelské zážitky, které můžete posílat na e-mailovou adresu: 
chocholousovaz@seznam.cz, nebo je dát přímo do knihovny. 

Podělte se o ně se čtenáři zpravodaje.

šKOLa
DENÍK DĚTÍ ZŠ Z TýDENNÍHO POByTu V PECi POD SNĚŽKOu.

Neděle
Konečně jsme se dočkali. Jedeme na školu v přírodě do Pece pod Sněžkou. Po příjezdu 
na chatu AVIA jsme si vybalili, naobědvali se a hned vyrazili na obhlídku Pece. Vycházka 
byla hezká, ale dvakrát jsme pěkně zmokli. Po usušení a převlečení nám paní učitelky 
připravily hry a soutěže. Hledali jsme např. zašifrovaný dopis od Krakonoše, na který jsme 
mu museli odpovědět. Dalším úkolem, na celý týden, bylo napsat a nacvičit pohádku 
o Krakonošovi a Trautenberkovi. Zahrát ji budeme muset na karnevalu poslední večer 
pobytu.

Vlčata

Pondělí
Protože bylo špatné počasí, hráli jsme celé dopoledne na chatě hry a poslouchali pohád-
ky, které nám četly paní učitelky. Po obědě se počasí zlepšilo a mohli jsme jít ven. Šli jsme 
na vycházku do Obřího dolu. Cestou se ale několika dětem udělalo špatně a musely se  
s paní učitelkou pomalu vrátit na chatu. Zbytek nás pokračoval v cestě až do míst, odkud 
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byla vidět Sněžka. Po večeři si zdravé děti připravovaly pohádku a paní učitelky se staraly 
o nemocné. 

Bakugani
Úterý
Po dobré snídani jsme vyrazili do Pece, do Veselého výletu, abychom si koupili pohledy 
a malé dárečky pro rodiče. Odpoledne jsme si vzali pláštěnky a náš cíl byly Jelení louky. 
Jeleny jsme nepotkali, zato jsme ale viděli malý vodopád na Liščím potoce. Také večer 
nás čekaly další hry a úkoly. A protože nepršelo, mohli jsme je plnit venku.

Pastelky

Středa
Konečně vysvitlo sluníčko! Tento den jsme zkoušeli naši sportovní zdatnost: hod míčkem 
na cíl i na dálku, hod kroužky na tyč, běh na 50 metrů a další sportovní disciplíny. Už při 
obědě jsme se těšili na naši oblíbenou „šipkovanou“. Pokladem byla tentokrát pořádná 
porce zmrzliny v místní cukrárně. Ale ten největší zážitek nás čekal večer v 20.30. Strhla 
se velká vichřice, která vyvracela a lámala stromy a strhávala plechové střechy na chalu-
pách. Docela jsme se všichni báli. Na plánovanou „bojovku“ nedošlo, strachu jsme si ten 
den užili už dost.

Inženýři

Čtvrtek
Hned ráno jsme se po snídani vydali na obhlídku „naší“ Velké Pláně. Na vlastní oči jsme 
se mohli přesvědčit, co může taková vichřice způsobit. Hlavně, že se nikomu z  lidí nic 
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nestalo. Odpoledne na nás na parkovišti v Peci čekal výletní vláček. Projel s námi Pec  
a vyšplhal se až na Kolínskou boudu, kde jsme měli půlhodinovou přestávku a mohli  
si pohrát na dětském hřišti s  trampolínou, houpačkami a prolézačkami. Cestou jsme  
viděli Pec jako na dlani, Sněžku, Luční horu, Luční boudu, Růžohorky a další krásná místa  
Krkonoš.

Bobři

 Večerní karneval byl zakončením našeho pobytu. I přes vichřici, deštivé počasí a zdra-
votní problémy se nám náš pobyt na horách líbil a těšíme se, až příští rok zase někam 
pojedeme.

Všechny děti ZŠ Mochov

Od 1. září nastoupí do školy dvě nové zaměstnankyně: paní učitelka Mgr. Bronislava  
Matysková a paní školnice Iva Svěrková. Chtěla bych oběma popřát, aby se jim u nás ve 
škole líbilo a strávily zde mnoho hezkých chvil.

Andrea Koubíková, ředitelka školy

PRÁZDNiNOVÁ ŠKOLiČKa
„O prázdninách je ve školce všechno jinak – prostě prázdninově,“ řekly paní učitelky dě-
tem. „Budeme si hodně hrát, hodně povídat, hodně chodit ven, poznávat vesnici a místa, 
která neznáme.“ A tak se také stalo.

maTEřsKÁ šKOLa
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Děti se během procházek po okolí seznámily se všemi důležitými budovami v obci  
a dnes už každé z nich určitě ví, kam má odnést dopis, kam jakoukoli žádost a kde si kou-
pit rohlík. Víme také, kde bydlí všichni kamarádi a paní učitelky.

Objevili jsme hřiště Na hrázce, půjčili si klíče a strávili tady spoustu volného času. Děti se 
každý den ptaly, jestli se dnes půjde na „naše hřišťátko“.

Párkrát jsme se také vydali na dlouhý výlet k mlýnu, kde jsme pokaždé marně vyhlíželi 
vodníka.

Známe plodiny, které rostou poblíž, a víme, které z nich už je potřeba sklízet nebo se už 
sklízejí. Je nám známé okolí hřbitova a víme, jak se tam máme chovat.

Po těchto dlouhých procházkách a po dobrém obědě, který pro nás vařili v Čelákovicích, 
děti padly do postelí jako podťaté. I když na to nebyly příliš zvyklé, spaly všechny, jako 
když je do vody hodí.

Po spaní a svačince už zbyla jen malá chvilka na hru a děti se chystaly domů. To nám ten 
den krásně utekl! A utekl celý měsíc, který jsme spolu s dětmi strávili. Děti si na nové paní 
učitelky zvykly rychle a nám se po nich bude stýskat.

Paní učitelky i děti děkují panu Seberovi, který nás pozval do hotelu Bouček na výborný 
zmrzlinový pohár. Děkujeme také panu Bezuchovi, který ukázal dětem domácí zvířátka  
a pohostil nás na zahrádce svého hotelu.

Tak ahoj zase příští léto.
Irena Kasztová, Jana Kasztová

O prázdninách chodilo do školky průměrně 13 dětí. Dětem šla školka k duhu, vyrostly 
nám za ten měsíc o 1,5–2 centimetry a zesílily o 2 kila.
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zdRavOTNÍ KOuTEK

CO NOVéHO V DiagNOSTiCE a LéČENÍ DiaBETu – CuKROVKy.
Cukrovka, latinsky diabetes mellitus (dále DM), je skupina metabolických onemocnění, 
u kterých je vyšší nebo vysoká hladina cukru v krvi vznikající v důsledku poruchy inzu-
línové sekrece, poruchy účinku inzulinu ve tkáních nebo kombinace obou poruch. Tato 
dlouhodobě zvýšená hladina cukru neboli hyperglykemie u diabetiků vede k poškození 
tkání v různých orgánech a může vést až k jejich úplnému selhání. Výskyt DM se zvyšuje 
v populaci všech zemí světa a nyní i v nejlidnatějších zemích světa, v Indii a Číně.

Vysoký výskyt obezity v české populaci a stále se zhoršující životní styl vede ke vzrůstající-
mu počtu pacientů s diabetem. Pro Vaši informaci, v České republice bylo ke 31. 12. 2008  
hlášeno 760 470 tisíc !!! diabetiků.

Značná část diabetiků zůstává poměrně dlouho nediagnostikována a odborná lékařská 
veřejnost se domnívá, že skutečný počet diabetiků je ještě minimálně o čtvrtinu vyšší, 
než ukazují statistiky.

DM klasifikujeme jako diabetes 1. typu, postihující děti a mladé lidi. U těchto lidí dochází 
různě rychle k zániku buněk, které produkují inzulín ve slinivce břišní a tedy k absolut-
nímu nedostatku inzulínu. Jediným možným léčebným postupem je podávání inzulinu  
v režimech, napodobujících jeho přirozenou sekreci.

Diabetes 2. typu postihuje dospělé a je opět charakterizován poruchou sekrece inzulinu 
nebo jeho nedostatečným vstřebáváním v cílových tkáních nebo kombinací obojí poru-
chy. Na vzniku choroby se podílí jak faktory genetické, tak faktory zevního prostředí, jako 
je přejídání, nízká fyzická aktivita, nezdravá strava, stres. Tento druhý typ  DM je obvykle 
součástí tzv. metabolického syndromu, který se vyznačuje přítomností poruchy tukové-
ho metabolismu, obezity, hlavně v oblasti břicha a poruchou výstelky drobných tepének, 
hlavně v  dolních končetinách, srdci a ledvinách. Kombinace těchto poruch zvyšuje i ri-
ziko srdečních poruch, které jsou potom nejčastější příčinou smrti pacientů s diabetem. 
Vzestup glykemie   je u diabetiků 2. typu velmi často pozvolný, vyskytuje se u starších 
pacientů s řadou dalších závažných chorob a obtíží. Diagnosa DM proto může být stano-
vena relativně pozdě, kdy už mohou být přítomny i některé komplikace, nebo lékař zjistí 
vyšší glykemii při vyšetřování jiných příznaků poškozených orgánů. Hladina glykemie se 
v ordinaci praktického lékaře vyšetřuje vždy při preventivní prohlídce, při zvýšené únavě, 
opakujících se zánětlivých projevech, při neurologických nebo

očních potížích, při srdečních potížích. Stanoví se hladina cukru v krvi, v moči a hladina 
dlouhodobého hemoglobinu. Normální hodnoty nesmí přesáhnout 5,6 mmol/l glyke-
mie v krvi nalačno, u glykovaného hemoglobinu 4,8%, v moči 0,0 cukru.  U některých 
pacientů jsou hodnoty glykemie hraniční, pohybují se mezi 5,6 – 6,9 nalačno a potom 
hovoříme  o tzv. poruše glukosové tolerance.

Při nové diagnose diabetu provádíme komplexní vyšetření pacienta se zaměřením na 
hladiny tuků v krvi, hodnoty tlaku krve, stav ledvin, srdce, odesíláme na kontrolu zraku  
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a očního pozadí, kontrolujeme prokrvení a kůži dolních končetin. Cílem léčby je do-
sáhnout normálních hodnot glykemie, a to jakýmkoliv způsobem, režimovými a diet-
ními opatřeními, a samozřejmě i  medikamentosní léčbou, pokud tato opatření  jsou  
neúčinná.

Medikamentosní léčbu ponecháme lékařům a proto nyní pár řádek o dietě a diarežimu. 
Prvou zásadou je spolupráce pacienta s lékařem, další zásadou je dieta. Většina pacientů 
má nadváhu nebo jsou obesní. Tito pacienti by měli dodržovat redukční dietu s výraz-
ným omezením sacharidů a s vyloučením nápojů slazených cukrem nebo kalorickými 
sladidly. Vylučujeme sladké nápoje, bílé pečivo, všechny sladkosti a pivo. Konzumace 
malého množství alkoholu, např. 2–3dl vína není škodlivá, pacientům ji striktně neza-
kazujeme, pokud mají zdravá játra a nejsou léčena léky, u kterých je alkohol nevhodný.

Pacientům je nutné také vyvrátit přetrvávající mýty o nutnosti pravidelně svačit a poží-
vat druhou večeři. Optimální je samozřejmě, když pacient konzumuje malé porce jídla 
častěji v malých dávkách, svačiny a druhá večeře se týkají výhradně pacientů léčených 
inzulinem, jako prevence hypoglykemie. Dalším mýtem jsou diapotraviny. Jsou nevhod-
né, neobsahují sice sacharosu, ale jejich součástí jsou jiné kaloricky bohaté sacharidy  
a vyšší obsah tuků. Pro obesní diabetiky 2. typu jsou vhodnější light /lehké/ výrobky se 
sníženým obsahem tuků. Důležitou součástí režimu je pravidelná fyzická aktivita, chů-
ze, běh u mladších dospělých, jízda na kole, plavání, alespoň 4x týdně nejméně 30 min.  
V praxi jsme vděčni za jakékoliv zvýšení fyzické aktivity a tou je pro člověka pohyb nej-
přirozenější, pravidelná chůze. Poslední zásadou, velmi důležitou, je zanechání kouření, 
které významně a komplexně snižuje i riziko kardiovaskulárních chorob.

Shrnutí pro pacienty - pro včasné rozpoznání a léčbu diabetu je zásadní aktivní vyhle-
dávání rizikových pacientů se strany lékařů, ze strany pacienta aktivní vyhledání lékaře 
při neobvyklých potížích, při objevení se cukrovky v rodině a u dalších příbuzných, při 
neobvyklé změně hmotnosti a i z vlastního  zájmu o své zdraví, o hladinu cukru  a tuků 
v krvi.

Aby těch nových diabetiků v mé ordinaci bylo co nejméně, si přeje

 Váš praktický lékař MUDr. Vlastimila Stará

Koncept článku je čerpán z posledního doporučení  České diabetologické asociace  
z r. 2011, prof. MUDr. M. Haluzík DrSc., III. interní klinika 1. LF UK  a VFN Praha

ČESKý ČERVENý KřÍŽ
Skupina Českého červeného kříže v Mochově pořádá pro všechny občany sobotu  
10. prosince 2011 ve 14 hodin v salonku Hotelu Bouček předvánoční posezení s hudbou. 
K poslechu a třeba i k tanci hraje HUDBA PRO NÁLADU  kapelníka Švancary. Součástí 
programu bude vystoupení skupiny KARSON – tanec se šátkem a hadem a představení 
fakíra, práce s ohněm, hřeby a sklem. Vstupné dobrovolné.

 MUDr. Vlastimila Stará



17ROčNÍK 5, sRpEN 2011, čÍsLO 22

zajÍmavOsTI ObčaNŮ mOchOva

MOCHOVÁCi Na VODĚ
Jsou dva druhy lidí, jedni nikdy v životě neseděli v lodi a „nesjížděli vodu“, ty lituji, a druzí, 
kterým je tento způsob letní přepravy koníčkem, a těm závidím. Jako zástupce prvního 
druhu jsem se nechala zlákat k účasti na každoročním sjíždění Jizery. Místní heslo „Je vás 
tu jak Mochováků“ jsem pochopila, když se v sobotním slunečném ránu scházeli „vodáci“ 
u Sokolovny. Po naložení plastových sudů s náhradním oblečením a hlavně s velkou sva-
činou se vypravil konvoj rozjásaných vozidel v čele s náklaďáčkem plným kánoí a jiných 
plavidel směrem k Benátkám nad Jizerou.

Až po absolvování této jízdy jsem jako nevodák dostala k přečtení knížku Zdeňka Šmída 
„Proč bychom se netopili aneb Vodácký průvodce pro Ofélii“. Po jejím přečtení stále pře-
mýšlím, jestli je dobře, že jsem ji četla až potom, nebo zda by se něco stalo jinak, kdybych 
ji četla předem. Pravda je, že takhle jsem si dokázala velmi barvitě vybavovat situace 
popisované zkušenými vodáky.

Jizera si po předchozích deštích bublala vodou barvy kávy s  troškou mléka, upřesňuji 
– ledové kávy. Dostat lodě na vodu je záležitostí vzájemné pomoci a souhry všech zú-
častněných. Za doprovodu povzbuzujících pokřiků rozkvetla řeka barevnými kanoemi, 
růžovými klobouky a přímo přehlídkovými „vohozy“ plavčíků. Pádla se zapíchla do vody 
a člověk se přenesl do jiného světa. Žádné starosti, žádný shon a stres. Jedna mokrá 
cesta rámovaná zelení olší a vrb, modř oblohy se záplatami mráčků, šplouchání vlnek 
narážejících do boku plavidla a pádlo pevně sevřené v dlaních. Tuhle idylku přeruší až 
zahalekání zkušených, že se blíží jez. A opět tanec mokrých nohou, silných paží a vtip-
ných poznámek. Při každé zastávce se automaticky doplňuje energie ze smažených řízků  
a namazaných chlebů. Zákony fyziky pak jasně nabádají k vyrovnávání hladiny tekutin  
a dodržováním tak pitného režimu. Jediné místo, kde je tekutina nevhodná, je dno  
kánoe.

Blahořečila jsem nápadu plavit se na raftu, když jsem viděla, jak málo stačí, aby se obsah 
kánoe přemístil do chladných vln Jizery. Drkotající zuby doprovázejí hlášky kamarádů: 
„Chytám pádlo, mám barel, já pravou botu.“ A což teprve dobrovolně se nořící mužská 
těla pod vodní hladinu, aby vyzvedla ze dna potopenou kánoi, to jsou zážitky, které jen 
tak nezapomenete.

Za sojovickým mostem byla poslední sobotní zastávka, která se mimochodem také ne-
obešla bez vyklopení. Mokré oblečení ale už nikdo neřešil, protože za chvíli vyroslo na 
loučce u mostu stanové městečko a vodáky popoháněla vidina dobré večeře v místní 
restauraci, kde je konec konců k dispozici i něco na zahřátí zevnitř. Muzika v hospodě na-
bídla i změnu v celodenním pohybu. A mochovští vodáci zásadně nic neodbývají, vždy 
a vše naplno.

Vodácký dorost zůstal hlídat lodě. Stmívání se lépe snáší při plápolání plamenů táboráku 
a na nich pečených buřtech. Klidný spánek si pak každý přizpůsobil svému naturelu. 
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Že je desátá až jedenáctá hodina ideální čas k vyplutí, jak uvádí „Vodácký průvodce“, je 
pravda. Rosa ze stanů totiž dříve neuschne, a což teprve noční deštík. Alespoň je čas na 
vydatnou snídani a nacpání všeho, co z barelu vypadlo, zase zpět. Vodák za sebou nepo-
řádek nenechává!

A už jsou zase všichni na vodě. Riziko vyklopení se v klidném nedělním dopoledni eli-
minovalo vytvořením tak zvaného „soulodí“. (foto na titulní straně zpravodaje). A když je 
lodí hodně, může i na Jizeře vzniknout dopravní zácpa. Ale voda nečeká a pravidelnými 
tempy nás přibližuje k Labi.

Stačí překonat otradovický jez. „Rafty se nepřetahují,“ usmívají se na lávce nad jezem ti, 
co mají už kánoe dávno přenesené. Ostřílení bardové se mi vysmějí, ale tohle zhoupnu-
tí mi vyprodukovalo slušnou dávku adrenalinu do těla. Pak člověk, tedy žena, pochopí 
mužskou část lidstva, proč tak vyhledávají adrenalinové sporty, aby si zvýšili už tak dost 
vysokou hladinu.

Odměnu za úspěšné zdolání Jizery si každý vybere v podobě dobrého oběda na poslední 
zastávce před soutokem. Tam Jizera naředí relativně čisté vody v Labi a přívoz v Toušeni 
byl definitivní tečkou za letošní spanilou jízdou.

Vlastně ne! Víkend skončil tam, kde začal, v Sokolovně. A příští rok – ahóóój!

za prima zážitek děkuje organizátorům akce Z. CH.

POuť SVaTéHO BaRTOLOMĚjE
Ve středu 24. srpna slaví svůj svátek svatý Bartoloměj, patron našeho kostela. A tak tu 
máme pouť. Každý návštěvník se v tento den stává poutníkem a naše malá obec pout-
ním místem.
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A kdo to byl svatý Bartoloměj a jak je vyobrazen?

Bartoloměj pocházel z Kány, galilejského města 
severně od Nazaretu. Jeho otec Tolomaj byl ze 
vznešeného rodu. Syn Tolomajův (aramejsky Bar 
Tolomaj) vyrůstal v kultivovaném prostředí a zís-
kal zde vzdělání.

Přátelství s  apoštolem Filipem přivedlo Barto-
loměje ke Kristu. Bartoloměj po tři roky dopro-
vázel Ježíše a po zmrtvýchvstání byl svědkem 
jeho zjevení u jezera Genezaretského v Galileji. 
Šířil víru na arabském poloostrově a v nynějším 
Turecku. Působil v královské rodině šírvánšáhů.

Dceru krále Polimeoda zbavil prý šílenství, a pro-
to se králova rodina nechala z vděčnosti pokřtít. 
Ale králův bratr Astyages probudil v pohanských 
kněžích a vojácích vůči Bartolomějovi nenávist  
a ten byl pak ve městě Deerbent krutě mučen. 

Sedřeli mu kůži z těla a nakonec ho ukřižovali hlavou dolů. Jeho ostatky prodělaly složi-
tou cestu.

Na počátku 6. století je dal východořímský císař Anastasius I. přenést do mezopotámské 
Dury, později se relikvie dostaly na ostrov Lipari a v roce 809 do města Beneventa v Kam-
pánii. Odtud do Říma, do hrobky v chrámu sv. Bartoloměje (původně besídka zasvěcená 
našemu sv. Vojtěchovi, nacházející se na ostrově v Tibeře) nedaleko Kapitolu.

Část ostatků tohoto apoštola získal také Karel IV. pro svatovítskou katedrálu v  Praze.  
A tak, když se v jeho době stavěly nové gotické kostely, dával Karel IV. část ostatků. Díky 
tomu máme i u nás v Mochově kostel zasvěcený sv. Bartoloměji.

Apoštol Bartoloměj je znázorňován vždy s nožem v ruce. Tak jako ostatní mučedníci s ná-
strojem, který ho umučil. A jak již nůž napovídá je svatý Bartoloměj patronem všech 
koželuhů, krejčích, vazačů knih, vinařů, pekařů, řezníků, obuvníků. Dále je vzýván proti 
kožním a nervovým chorobám. Je také patronem měst Plzně nebo Frankfurtu.

Podle juliánského kalendáře budou i pravoslavní slavit svátek sv. Bartoloměje. a to o tý-
den později.

Staňte se poutníky a přijďte v neděli 28. 8. 2011 v 9.15 hodin na poutní mši do naše-
ho kostela a prohlédněte si vyobrazení umučení svatého Bartoloměje nad hlavním 
oltářem.

Marie Šteflová



mOchOvsKý zpRavOdaj20

MySLiVECKé SDRuŽENÍ MOCHOV
Od našeho prvního příspěvku do mochovského zpravodaje již uběhl jeden a půl roku. 
V každém vydání jsme vám, vážení spoluobčané, předkládali zprávu o naší činnosti za 
uplynulé čtvrtletí a v tomto zpravodaji tomu nebude jinak.

Nejvíce práce bylo věnováno dřevinám, které jsme vysazovali v loňském roce do okolní 
přírody kolem obce. Aby byl urychlen jejich přirozený růst, bylo nutné je pravidelně zalé-
vat, pokud to za nás neudělala příroda. Od jarních měsíců byla pravidelně každá jednot-
livá rostlina zbavována přerůstající trávy, která by jí bránila ve vývoji. Pokud se na některé 
sazenici jevila mizivá životaschopnost, tak byla odstraněna a nahrazena vegetačně silněj-
ším jedincem. V posledních dvou měsících probíhá intenzivní péče o již vysázené kultury 
v Erbenově zahradě, kde pan Jaroslav Šafr pravidelně a vydatně zavlažuje a cíleně dosa-
zuje nové stromky. Tato lokalita je příkladem ukázkové pěstební aktivity i přes některé 
negativní názory určitých jedinců (rádoby odborníků), kteří tuto činnost zpochybňovali.

Největší zásluhu na ošetřování stromkových kultur vysazených v loňském roce a o péči 
550 kusů sazenic, uskladněných v kontejnerech na jeho pozemku, má Jaroslav Šafr, člen 
mochovského MS. Pro upřesnění uvedu druhy stromků, jedná se o smrky, jedle, borovice 
vejmutovky a o stromky listnaté, dub, buk, bříza a jeřabina. Některé budou vysazovány 
teprve, až dosáhnou výšky kolem jednoho metru, aby tak byly více chráněny před ohry-
zem zvěří v zimním období. Vysazovat je budeme s balem, což umožňuje až 95% úspěš-
nost zakořenění. V minulém čísle 21 zpravodaje již byla zmínka o našem záměru zalesňo-
vání, ale není na škodu tuto skutečnost zopakovat, co kdyby se našel někdo i z občanů, 
který by byl ochoten v této věci s námi spolupracovat. Což by bylo velmi vítáno.

Všichni víme, že vzrostlá vegetace zabraňuje erozi půdy a hlavně zadržuje nezbytnou 
vláhu. Předchozí zemědělská politika ve smyslu zúrodnit každou píď půdy likvidovala 
remízky, které pracně vysazovali rolníci, aby zabránili již zmiňované erozi ornice. Když se 
člověk zahledí do polabské nížiny, kterou člověk zbavil lesních porostů, tak vidí jen sou-
vislé lány, někde až kam oko dohlédne, a kam že se poděly ty souvislé řady větrolamů, 
které přispívaly k větším zemědělským výnosům a tím i velkému výskytu lovné užitkové 
zvěře? Dřevo z nich skončilo kde? No přece jako otopové v kamnech. V našich podmín-
kách nevidím záslužnější činnost myslivců, než že svou aktivitu budeme směřovat právě 
k zalesňování svého okolí. Profitovat z toho budou hlavně příští generace, ale v lesnictví 
to urychlit nelze, je to běh na dlouhou trať. 

Po dohodě s obecním úřadem určitě provedeme výsadbu některých vhodných dřevin 
i na obecních pozemcích a to na naše náklady, tím do budoucna vylepšíme i vnitřní 
ovzduší obce.

Jsem velice rád, že se našel mezi našimi členy MS člověk, který má mimořádně silný vztah 
k přírodě a že je ochoten pro věc zalesňování mochovského katastru vynaložit veškeré 
úsilí, které je pro ostatní členy nakažlivé a jsou všestranně nápomocni. Pečovat o tako-

spOLKY a sdRuŽENÍ
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vé množství dřevin pro něho znamená nemalé úsilí v podobě zavlažování, odstraňová-
ní plevele, kypření a přihnojování, což prezentuje spoustu práce a času. Ve výsledku to 
bude hodnota vysokého stupně pro přírodu i člověka a velmi dobrou věcí, ze které bu-
deme časem profitovat my všichni.

Na příští schůzi našeho výboru MS podám návrh, aby pan Jaroslav Šafr byl náležitě oce-
něn za jeho příkladnou a nezištnou práci pro přírodu a myslivost. 

Dále jsme pokračovali v  údržbě přenosných krmných zařízení, hlavně na jejich vylep-
šení pro další využití. Další naše 
činnost byla zaměřena na obsta-
rávání objemového krmení na 
zimní období pro naši zvěř.

Nejdůležitějším mezníkem roku 
jsou pro myslivce měsíce kvě-
ten, červen a červenec, v  těch-
to třech měsících je nutné, aby 
naše užitková zvěř měla na-
prostý klid pro svůj přirozený 
vývoj potomstva. V  tomto ob-
dobí jsme častým pozorováním 
honitby v  našem katastru bděli 
nad tím, aby se někdo v našem 
regionu nechoval tak nevhodně, 

aby tím byl rušen tolik potřebný klid pro zvěř. Jsme velmi rádi, že jsme v těchto měsících 
nezaznamenali vůbec nic, co by muselo být jakkoliv připomínkováno.

Během druhé poloviny května jsme se připravovali na DEN DĚTÍ, který se konal 4. červ-
na na dětském hřišti. Stejně tak jako v loňském roce jsme se této akce účastnili ve smys-
lu propagace naší myslivosti a ochrany přírody. Opět jsme dětem připravili zajímavou 
názornou ukázku všeho, co k myslivosti patří. Vytvořili jsme panel s trofejemi zvěře srnčí 

doplněný o obrázky naší užit-
kové zvěře včetně zpěvného 
ptactva žijícího v  mochovském 
katastru.

Nechyběla ani lovecká kynolo-
gie. Náš myslivecký hospodář Jiří  
Navrátil dětem předvedl prak-
tické využití loveckých psů, při 
dohledávání a přinášení ulovené 
zvěře cvičnou atrapou nahrazu-
jící zvěř skutečnou, v tomto pří-
padě napodobeninu zajíce (foto 
na zadní straně zpravodaje).
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Náš předseda MS Robert Nejedlý měl na starosti tým našich myslivců, se kterými společ-
ně obsluhovali stanoviště se střelbou ze vzduchovek na pevné terče na vzdálenost 10m. 
Střelby se ochotně účastnili i rodiče.

Kdybych měl celkově hodnotit celou akci určenou dětem, tak bych nemohl jinak než 
v samých superlativech. Myslím, že paní Zorka Chocholoušová si zaslouží výrazné podě-
kování za skvělou přípravu a hladký průběh této záslužné akce.

A navíc k nám byla příroda přívětivě nakloněná a jako v loňském roce nám nadělila super 
modrou oblohu. Po celou dobu této akce bylo připraveno příjemné občerstvení a i dosta-
tek stínu před žnoucím slunkem pro všechny děti a jejich doprovod. Bylo to nádherné, hu-
ráááááááá!!! Už se těšíme na příští DEN DĚTÍ 2012. Naší účast opět o něco více vylepšíme.

LOVECTVÍ
Někteří naši členové se od 16. května začali věnovat lovu srnců a pokračujícímu lovu 
loňských divočáků ve smluvní honitbě u Máchova Jezera. Nejúspěšnější v lovu byli tito 
naši myslivci: Pavel Středa, Jiří Navrátil a Robert Nejedlý. Do příštích měsíců jim přejeme 
dobrou mušku!! A „LOVU ZDAR“.

STřELECTVÍ – Sportovní lovecká střelba
Koncem května jsme se účastnili jako družstvo MS Mochova střelecké soutěže „typ 
střelby, malý Parkur“ z brokových zbraní na hliněné terče v sousední Vykáni. Vzhledem 
k tomu, že se soutěže účastnilo cca 60 střelců, tak soutěž byla pojata tak, že každý soutě-
žil sám za sebe jako jednotlivec.

Nejlepší výsledek z nás čtyř mochováků měl Petr Bureš, druhý byl Robert Nejedlý, třetí 
Jaroslav Šafr a čtvrtý Karel Nejedlý.

V neděli 24. července se konala cvičná střelba “typ střelby, na Baterii“, v kategorii za super 
kmety se zúčastnil Karel Nejedlý s výsledkem 38 terčů z 50 možných v pořadí, obsadil 
první místo. Sportovní střelbě „ ZDAR“!

Naše motto:
„Mnoho osob přichází a odchází ve tvém životě, ale pouze dobří přátelé zanechají 
stopu ve tvém srdci.“

„K řízení sebe samého používej hlavu, k řízení druhých používej srdce.“

za MS Mochov, Karel Nejedlý, kulturní referent

PODĚKOVÁNÍ
Všem členům Honebního společenstva si dovolujeme touto cestou vyjádřit upřímné po-
děkování za přízeň a podporu našeho MS. 

Váženou paní Baumanovou prosíme, aby od nás mochovských myslivců přijala upřímné 
poděkování za možnost skladovat v jejím objektu velké množství objemového krmiva – 
sena pro naši zvěř na zimní období.
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Je naší povinností ocenit dotační příspěvek obecního úřadu našemu MS, za který velmi 
děkujeme a i nadále se budeme těšit na úzkou vzájemnou spolupráci.

 za celou organizaci Mysliveckého sdružení Robert Nejedlý, předseda

TĚLOcvIčNÁ  
jEdNOTa sOKOL mOchOv

PODĚKOVÁNÍ
V příštím roce to bude 150 let, kdy byl založen český tělocvičný spolek Sokol.

Na počátku stálo pár mužů s krásnou myšlenkou, ale za sto padesát let již tuto sokolskou 
štafetu poponesly na své trati široké zástupy nadšených a věrných „sokolů“.

30. června 2011 zemřel pan jiří Kvapil, člen tělocvičné jednoty SOKOL v Mochově, ve 
věku 89 let. I on se před mnoha lety přidal k zástupu a svou štafetu zvládl zdatně a se 
ctí. I díky němu ideu zdravého, zdatného těla a vlasteneckého ducha už sdílelo několik 
generací.

Patří mu poděkování těch, kteří od něj štafetový kolík převzali, a slib, že ho ponesou dál 
a předají zase další generaci.

za Tělocvičnou jednotu SOKOL Mochov Zora Chocholoušová
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ODDÍL KOPaNé
V červnu skončil ročník 2010-2011. A i B-mužstvo v něm skončilo na 7. místě.

a-mužstvo 11x vyhrálo, 4x remizovalo a 11x prohrálo, získalo 37 bodů při skóre 55:54. 
Mezi střelce branek se zapsali: 13 – Duchoslav, 11 – Rusu a Zapletal, 4 – Trval, 3 – Lánský,  
2 – Douda, Kostyshyn a Dušek, 1 – Baloun, Slivka, Doležal, Mourek, Kosmak, Oborník a Píša.  
Zarážející je disciplinovanost mužstva – 55 žlutých karet a 8 červených karet mluví za vše.

DĚTSKý DEN
4. června v sobotu odpoledne jsme 
pozvali děti i s  rodiči k oslavě Me-
zinárodního dne dětí. V  areálu so-
kolského hřiště se sešly mochovské 
spolky, aby společně připravily dě-
tem pohádkové odpoledne. A to 
doslova, neboť   jeho podtitulem 
byla „Velká sportovní pohádka“.  
A tak třeba mochovští myslivci  
seznamovali děti s  obyvateli lesa, 
kdyby se tam náhodou ztratily jako 
Jeníček s  Mařenkou, nebo zajistili 

střelbu ze vzduchové pistole, aby mohli ochraňovat Karkulku před vlkem.

K  vysvobozování princezen je potřeba odvahy a zdatnosti, a tak občanské sdružení 
Mochov – místo pro život připravilo pro děti lanovou dráhu, velkou trampolínu, chození 
na chůdách a další sportovní trénování. 

Ani mochovský Sokol nezůstal pozadu. Probudit Šípkovou Růženku znamenalo překonat 
hradbu ze švédské bedny a srovnat se s drakem na úzké lavičce už chtělo i trochu fištró-
nu. Znát pohádkové postavičky se vyplatilo i na jiných překážkách. Chytit rybičku přímo 
před zraky vodníka, nebo se proplazit strašidelným tunelem vyžadovalo i trochu odvahy. 
Za úspěšné zdolání si děti vysloužily pouťový peníz, který ve stánku proměnily za drobné 
hračky a sladkosti. Dětem je k jejich svátku věnoval mochovský obecní úřad.

Své malířské umění mohly uplatnit v malování štětci a temperovými barvami a vytvořit 
si tak dětskou galerii pod širým nebem. Ještě raději se ale nechaly pomalovat samy. Paní 
Jarošová jim barvami na pleť vykouzlila na tváře různé ornamenty, nebo je proměnila 
v různá zvířátka. V horkém slunečném počasí však byla nejoblíbenější atrakcí kropička 
na konci vodovodní hadice.

A pro dospělé stánek s občerstvením pana Vobory. Co by to bylo ale za dětské odpoled-
ne, kdyby nebylo zakončeno pečenými buřty u táboráku. Písničky s kytarovým doprovo-
dem pozvaly k poslechu i Večernici. Za Slunečníkem, Měsíčníkem a Větrníkem musíme 
zase do pohádky, anebo k moři, do trafiky či do cukrárny. Výběr už je na vás. Zkusíme to 
zase příští rok.

Zorka Chocholoušová



25ROčNÍK 5, sRpEN 2011, čÍsLO 22

B-mužstvo 11x vyhrálo, 6x remízovalo a 9x prohrálo, zisk 39 bodů při skóre 60:61. Mezi 
střelci branek jsou: 15 – Flasar, 11 – Šturma J., 8 – Kohout, 6 – Gaži, 5 – Zapletal, 3 – Mo-
ravec J. a Kučera J., 2 – Oborník, 1 – Lánský, Knotek, Kučera M., Lonský, Bouma, Slivka  
a Štefan. Mužstvo patřilo mezi nejslušnější týmy okresu – obdrželo 26 žk a 0 čk.

Nový ročník nám začíná poslední víkend v srpnu. Doufáme, že nám zůstanete jako diváci 
věrni a my se vám na oplátku budeme snažit dělat radost svými výkony. V mužstvu do-
šlo k několika změnám, nastupuje nový trenér Radek Dozorec a přijde i několik nových 
mladých hráčů. Do B-mužstva se budou snažit prosadit také 2 noví hráči – Jiří Svoboda 
a David Konopík.

Zde je rozpis našich zápasů v podzimní části ročníku 2011–2012, abyste věděli, kdy mů-
žete přijít fandit: 

OP a-mužstvo podzim 2011
 1. kolo: Úvaly B : Mochov A So 27. 8. 2011 17.00 hod.
 2. kolo: Mochov A : Nehvizdy A So 3. 9. 2011 17.00 hod.
 3. kolo: S. Skalice A : Mochov A  So 10. 9. 2011 17.00 hod.
 4. kolo: Mochov A : Dobřejovice A So 17. 9. 2011 16.30 hod.
 5. kolo: Kunice B : Mochov A Ne 25. 9. 2011 16.30 hod.
 6. kolo: Mochov A : Vyžlovka A So 1. 10. 2011 16.00 hod.
 7. kolo: Záluží A : Mochov A So 8. 10. 2011 16.00 hod.
 8. kolo: Kostelec n.Č.L. : Mochov A So 15. 10. 2011 15.30 hod.
 9. kolo: Mochov A : Pacov A So 22. 10. 2011 15.30 hod.
10. kolo: Měšice A : Mochov A So 29. 10. 2011 14.30 hod.
11. kolo: Mochov A : Mukařov A So 5. 11. 2011 14.00 hod.
12. kolo: Sibřina A : Mochov A So 12. 11. 2011 14.00 hod.
13. kolo: Mochov A : V. Popovice A So 19. 11. 2011 13.30 hod.

iV. a třída B-mužstvo podzim 2011
 1. kolo: Mochov B : Veleň So 27. 8. 2011 17.00 hod.
 2. kolo: Mochov B : Bášť So 3. 9. 2011 14.00 hod.
 3. kolo: Mratín : Mochov B Ne 11. 9. 2011 17.00 hod.
 4. kolo: Mochov B : Vodochody B So 17. 9. 2011 13.30 hod.
 5. kolo: Bořanovice : Mochov B Ne 25. 9. 2011 16.30 hod.
 6. kolo: Mochov B : Křenice So 1. 10. 2011 13.00 hod.
 7. kolo: Sluhy : Mochov B Ne 9. 10. 2011 16.00 hod.
 8. kolo: Líbeznice B : Mochov B Ne 16. 10. 2011 15.30 hod.
 9. kolo: Mochov B : Radonice B So 22. 10. 2011 12.30 hod.
10. kolo: Měšice B : Mochov B Ne 30. 10. 2011 14.30 hod.
11. kolo: Mochov B : Řež A So 5. 11. 2011 11.00 hod.
12. kolo: Klíčany B : Mochov B Ne 13. 11. 2011 14.00 hod.
13. kolo: Mochov B : Toušeň So 19. 11. 2011 10.30 hod.

V. Moravec – sekretář FO Sokol Mochov
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ODDÍL VŠESTRaNNOSTi
Pozvánka na XV. všesokolský slet 2012

Česká obec sokolská v roce 2012 oslaví 150. výročí svého zalo-
žení – založení Sokola. Sokolská myšlenka postavená na šíření 
programu sportu pro všechny a propagaci zdravého životního 
stylu pro všechny věkové kategorie nikdy nezestárne. Při dneš-
ním životním stylu má Tyršovo: „Ve zdravém těle zdravý duch!“ 
ještě větší význam, než kdy dříve. Sokolské jednoty nabízejí možnost pohybu i těm, kdo 
nemají prostředky na špičkové trenéry a nákladné vybavení, a je odrazovým můstkem 
pro širokou základnu sportovců téměř všech druhů sportů.

Nejdůležitější z  mnoha sokolských akcí, které se budou při příležitosti oslav konat, je 
XV. všesokolský slet. Je již čtvrtým sletem od obnovy Sokola v roce 1990.

Mochovská sokolská jednota nechce zůstat stranou a ráda by se zúčastnila nácviku 
skladby a stala se součástí cca 15.000 cvičenců ve 14 skladbách z České republiky a dal-
ších i ze zahraničí, které předvedou ve dnech 1. – 7. července 2012 na stadionu Evžena 
Rošického v Praze na Strahově svou pohybovou zdatnost.

Cvičení žen v Mochově si zvolilo skladbu „Česká suita“ na hudbu Antonína Dvořáka, ke 
které je potřeba 9 cvičenek do základní sestavy. Při kombinaci s  jednotou z  Lysé nad 
Labem a Českého Brodu bychom zapojili další tři ženy. Nebo že bychom si troufli na dvě 
sestavy? Tímto bychom chtěli přizvat mochovské ženy ke společnému nácviku.

Pro bližší informace si přijďte hned první cvičební hodinu po prázdninách – 12. září 2011 
ve 20.00 hodin do tělocvičny místní školy.

Cvičební úbor tvoří bílé body a červená zavinovací sukně pod kolena s všitým šroubovi-
tým cípem bíle lemovaným, který je v závěru skladby použitý jako originální stylizovaná 
taneční pomůcka – závoj.
Skladbu Česká suita si vybraly autorky jako pokračování tradice, že na slavnostních hro-
madných vystoupeních zní i hudba slavných českých skladatelů. Česká suita vznikla 
v průběhu roku 1879. Hudební odborníci tvrdí, že Furiant z České suity je „nejjiskřivější“ 
a nejkrásnější z Dvořákových Furiantů. Členění hudby umožňuje plošné choreografické 
změny malých i velkých celků. Je to skladba gymnasticko-taneční a obsahuje prvky lido-
vých tanců. Její délka je cca 9 min. a je střední obtížnosti. Česká suita má pět částí, z které 
autorky vybraly první a pátou. První část – Pastorále – je využita k nástupu na plochu. 
Druhým oddílem je rytmicky náročný český lidový tanec Furiant. Choreografie skladby je 
řešena ke všem tribunám a střídá se v ní zaplnění celé plochy a velkých volných prostor. 
Zároveň je zde využito i kruhů různých velikostí jako typického tvaru v lidovém tanci.

Pojďte s námi opět obnovit i v Mochově tradici společných nácviků hromadných skladeb 
a zacvičit si na XV. všesokolském sletu v Praze a oslavme nácvikem sletové skladby i naše 
– 105. výročí Sokola v Mochově.

k nevšednímu zážitku vás zve cvičitelka Milena Valášková  
a za TJ SOKOL Zorka Chocholoušová
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NOHEjBaLOVý TuRNaj
9. července 2011 se v areálu sokolského hřiště v ulici Na Hrázce uskutečnil další ročník 
nohejbalového turnaje „Mochovský KaP CuP 2011“. Od 9.00 až do 17.00 hodin bojo-
valo 16 tříčlenných týmů o vítězství.

Celkem se odehrálo 48 utkání, 24 ve čtyřech základních skupinách po čtyřech týmech  
a 24 utkání ve vyřazovací části turnaje a v části o umístění. Dohodnutá pravidla byla na  
3 dopady a na 2 vítězné sety. Finálový zápas pak na 3 vítězné sety.

K němu se probojovaly týmy „POLaBÍ“ a „KNauF STaRS“. S výsledkem 3:2 na sety pora-
zilo Polabí skupinu Knauf Stars. Vyrovnaný finálový zápas byl i letos nevšední podívanou.

Na turnaj po celý den svítilo slunce, a tak název nohejbalového turnaje KAP CUP repre-
zentovaly pouze kapky z  vodovodní hadice, které zmírňovaly prašnost povrchu obou 
hřišť.

A aby nevyprahlo hrdlo sportovcům a ani fanouškům zajistil pro ně pořadatel turnaje 
TRAVERZA MOCHOV, tekuté a dobře pěnící občerstvení.

Po rozdání oblíbených cen a pohárů vítězům došlo i na společné foto.

Tipněte si, kteří nohejbalisté se skrývají za opravdu originálními názvy týmů (posloup-
nost je podle umístění):

Polabí, Knauf Stars, Masters Jiřice, Shooters Jiřice, Bříství, Záryby A, Pražský Výběr, Kozlíci, 
Mochov, Klokani, Záryby B, Modří (už vědí), Emílkové, Běžci, Zapařeniny, Kačenky.

 foto Holzmanovi
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HiSTORiČTÍ DRŽiTELé MOCHOVa
V rubrice Mochovský cestopis se neomezujeme na cestování pouze v terénu, ale zabrou-
síme i do sféry abstraktní, přesto pro Mochov důležité, a tou je jeho historie. Že v dávných 
dobách byl Mochov jako každá jiná ves někomu podřízen, je každému jasné. Vytáhneme 
si tedy z kronik, kdo byl kdy držitelem Mochova, v jaké době a jaké zajímavosti se na něj 
váží. Od prvních písemných zmínek z r. 1295 je to již nějaký ten pátek, a na tolik generací 
by nám ani „pra, pra“ nestačilo, a tak to budeme zapisovat na pokračování. Nejdříve si ale 
uděláme stručný přehled a v příštích dílech zkusíme nahlédnout do toho historického 
„bulváru“. Posouzení co bylo a nebylo, už necháme na vás.

„V roce 1295 byl Mochov statkem jakéhosi Heřmana (dle 
Ant. Sedláčka, Hrady, zámky a tvrze v Čechách). V létech 
1367 – 1377 náleželo zde nějaké zboží pražskému měš-
ťanu Petrovi Nymburskému, jehož příbuzný Oldřich 
byl kanovníkem vyšehradským a farářem mochovským  
r. 1354 – 1367 (Tomek, Dějiny Prahy II.) Tato rodina se psa-
la napřed Neumburger a později Mochovský z Mochova. 
Jejich znak má Mochov i dnes. Je to modrý štít, v něm po-
kosem položený štít stříbrný, na štítě orlice modré barvy, 
se zlatým zobákem a červeným (rozžhaveným) jazykem, 
spodek štítu je zelený.

V  r. 1378 byl Mochov prodán. I se Sedlčánky jej koupil 
markrabě jošt, jehož bratr Prokop byl markrabětem Moravy, a jehož zajímavý politický 
život měl konec násilnou smrtí na hradě Špilberku. Jak se zdá markrabě Jošt Mochov 
prodal, neboť r. 1396 jej držel Hervik Falcnár, 
měšťanín Starého města pražského.

Na začátku XV. století přešla část Mochova na 
jana z  Cách, který měl v  okolí celé Počernice 
a Čelákovice, a psal se také Johánek z Počernic. 
Po jeho smrti r. 1406 si musel právo na Mochov 
vysoudit jeho syn Jindřich., byl pak pánem nad 
Jenštejnem a Mochovem. Podle Palackého byl 
pan jindřich (Puše) z  Cách bohatý, bezdětný 
rytíř a kupec pražský, zvaný též de Agnuis. Jeho 
sestra paní Anna z Mochova se klonila k husit-
ství. Provdala se za Jana z Ústí (Sezimovo Ústí, 
pozn. red.), který v r. 1413 poskytl Mistru Janu 
Husovi útočiště na Kozím Hrádku. Zajímavé je 
i spříznění kněze Prokopa Holého s Jindřichem 
z Cách, ale to až příště.

mOchOvsKý cEsTOpIs
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Z posledních samostatných držitelů Mochova, nám známých, 
jsou: jan z Mochova, který je uveden a pečetí stvrzen na po-
sledním rozkázání Machny z Veselí jinak z Wartenberka. R. 1437 
mu byla zapsána i tvrz Hlavno Kostelní. Roku 1445 to byl Bohu-
něk z Klinsteina (dle Ant. Sedláčka), který v letech 1444 – 1451 
byl pánem na Čelákovicích (Dr. Justin V. Prášek, Brandýs n/L, 
město, panství a okres).

Mochov byl později připojen k  Přerovu, neboť když r. 1524 
pan jaroslav ze Šelenberka pražanům zboží přerovské pro-
dal, jmenuje v zápisu prostě Mochov městečko, domy, krčmy, 
dvory kmetcí s platem, tedy Mochov celý bez výjimky (Desky 
zemské I.F29). Celé zboží přerovské prodáno Starému a Nové-
mu městu Pražskému za 24.720 kop pražských grošů (A. Heber, 
Historie zámku Přerov).

Panu jaroslavu Smiřickému, který byl r. 1554 za své zásluhy 
s celým rodem přijat do stavu panského království českého, dlužil císař Rudolf II. 5.000 
kop grošů míšenských a zastavil mu Mochov a Bříství.

Dle Trnky „Kounice a Přerov v Čechách“ převedla paní Máří Magdalena Trčková intrikář-
sky zápis na sebe a připojila jmenované obce ke smému kounickému panství. Dle „Desek 
zemských r.CXXX5.g.8.“ zůstal Mochov při Přerově do roku 1611, kdy ho s Bříství koupil 
císař Rudolf ii. a postoupil paní Maři Magdaleně Trčkové v 5.000 kopách grošů míšen-
ských.

Paní Magdalena byla manželkou Jana Rudolfa Trčky z Lípy. Jedním z jejich dětí byl Adam 
Erdman, císařský plukovník, který byl švagrem Albrechta z Valdštejna. Spolu s ním byl  
r. 1634 v Chebu zavražděn. Za podíl na spiknutí Albrechta z Valdštejna proti Ferdinandovi 
propadly konfiskaci všechny statky Trčkových v hodnotě 3.700.000 zlatých a přisouzeny 
byly královské komoře. Mezi jinými i Kounice, ke kterým i Mochov patřil. (Českomoravská 
kronika).

Panství kounické bylo postoupeno r. 1635 ke správě arcivévodovi a králi Ferdinandu iii., 
ten je 1644 dal albrechtu Sprignolovi z Brouay, polnímu maršálkovi za odměnu služeb 
císařskému domu prokázaných.

Ten padl u Jankova r. 1645 v bitvě proti Švédům a panství přešlo na matku Kláru, která 
žijíc v cizině ponechala správu panství svému druhému synu Filipu hraběti z Bruay.

Ten sice pečoval o zvelebení panství zpustlého po vypálení Švédy, ale r. 1667 ho prodává 
arnoštu Ferdinandu Leopoldovi ze Suys. Když v r. 1677 umírá, je jeho syn František 
josef ant. neplnoletý a dostává za poručníka matčina bratra hraběte Romeda z Thunu.

Hrabě utíká před selským povstáním a silně zadlužené panství prodává r. 1693 janu 
Rudolfu hraběti z Morzinů za 182.500 zlatých. V držení Morzinů, říšské hraběcí rodiny, 
pocházející ze staré italské šlechtické rodiny „de Mauro“, zůstává panství do roku 1760, 
kdy je pro velké zadlužení prodávají Marii Teresii anně Felicitas, vévodkyni Savojské 



31ROčNÍK 5, sRpEN 2011, čÍsLO 22

a Piemontské, rodilé kněžně z Lichtensteinu, paní 
šlechetné, která horlivě pečovala o své poddané. 
V  Mochově zřídila školu. Zemřela r. 1772 ve Vídni  
a jsouc bezdětná odkázala všecky své statky tehdy 
panujícímu knížeti Františku josefovi z  Lichten-
steinu (Trnka, Kounice a Přerov v Čechách).

Po smrti knížete zdědil panství kounické syn aleš 
aloisius Lichtenstein, jenž zemřel r. 1805 stár 
46  let a bezdětný. Nastoupil pak mladší bratr jan 
josef kníže z Lichtensteinu, generál dragounské-
ho pluku, vyznamenán ve válce s Turky Josefem II. 
Jako velitel jízdy rozhodl r. 1809 vítězství u Aspern. 
Zemřel r. 1836 (dle Vaváka z Milčic).

Panství převzal jeho syn alois kníže z Lichtenštei-
nu. Ten byl náčelníkem rodiny a majitelem panství 

až do své smrti r. 1858. Za něho v památném roce 1848 zrušena robota a přestala vláda 
Kounic nad Mochovem. Mochov se stal samostatnou obcí a tvořil s  osadou Kozovazy 
jednu katastrální obec.

Každý pán Mochova se zapsal do osudu naší obce. Ať už tím, že se staral dobře, nebo  
i tím, že se třeba nestaral vůbec. Každý žil v určité době, poznamenané společenskými  
a politickými událostmi. Jak se s nimi popral a jak se zhostil role dobrého hospodáře, mů-
žeme dnes s odstupem staletí zkritizovat my. Dnes není osud naší obce v rukou jednoho 
pána, ale nás, jejích občanů. Jakpak nás asi zkritizují budoucí generace?

 k příštímu dílu historie Mochova vážné i nevážné vás zve Zora Chocholoušová

KOLEČKiÁDa
Motto:  „Vzhůru do ulic,“ by mohlo mít pro každého jiný význam.

Pro účastníky letošní Kolečkiády však bude mít přísně dopravní pravidlo. Tedy pravidla 
– silničního provozu. A omezíme ho na ulice: Sokolovská, Na Hrázce, Tylova, K Nádraží  
a ulici u sběrného dvora. Poskytnou nám totiž prostor pro simulaci dopravního hřiště. 
Takže letos to nebude o rychlosti, ale o dodržování bezpečnosti silničního provozu. Žád-
né předjíždění v ulici, snad jen s řádně zapnutým blinkrem a dodržením bezpečné vzdá-
lenosti. Rychlost se ale bude hodit při plnění pěti testů: teoretických i praktických. Získání 
kolečkiádového řidičského oprávnění bude nejvyšším oceněním dovedností správného 
malého řidiče. Děti, promažte kolečka a ve sváteční středu 28. září 2011 vás čekáme ve 

pOzvÁNKa  
Na přIpRavOvaNOu aKcI
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14.00 hodin na startu před Sokolovnou. Procvičte si barvy a sledujte tatínka při řízení 
auta. Když vás naučí značky a dodržovat dopravní předpisy, vítězství vás nemine.

na stupínky vítězů vás zvou organizátoři akce

OSLaVa 105. VýROČÍ ZaLOŽENÍ  
TĚLOCViČNé jEDNOTy SOKOL V MOCHOVĚ
V  roce 1906 si řeklo pár mochovských občanů, že je sice v  Mochově spolků dost, ale 
žádný není nasměrován pro výchovu těla i ducha. Z  toho vznikla myšlenka zřídit zde 
tělocvičnou jednotu sokolskou. Bratry J. Prokopem, Fr. Škorpilem a Em. Jančákem pak 
byla uskutečněna. Dne 1. července byla v zahradě hostince „U Jančáků“ čp. 62 za spolu-
účasti bratrských sokolských jednot z Českého Brodu, Jiren, Sadské, Čelákovic a Lysé nad 
Labem uspořádána veřejná schůze s přednáškou bratra Václava Kukaně z Prahy, člena 
předsednictva ČOS na téma: „Dějiny tělocviku u starých Řeků a Římanů“ a pak „O počát-
cích organizace i úkolech sokolstva“. Schůze vedla k založení Tělocvičné jednoty Sokol 
v Mochově. Přihlásilo se 55 členů a jednota přistoupila k župě Barákově.

V letošním roce to je tedy 105 let fungování Sokola v Mochově. 
Dá se říci, že plných. I přesto, že v druhé polovině dvacátého 
století bylo cvičení v Mochově organizováno ČSTV, se v pově-
domí občanů prostě stále „chodilo do Sokola“. A není nezají-
mavé, že v roce 1991 při opětovném návratu pod ČOS, s námi 
stál zase bratr Škorpil. Máme tedy vlastně i 20leté výročí ob-
novy mochovského Sokola. Pojďte se s námi zase sejít, teď už 
ne v hospodě, ale v naší Sokolovně, a připomeňme si historii 

nejen dávno minulou, ale i novodobou, a naplánujme spolu i další budoucnost Sokola 
v Mochově.

Sobotní odpoledne 15. října 2011 bude v Sokolovně připraven program k zavzpomí-
nání, ale také k pobavení a i zasportování. Večer se pak sejdeme k Sokolské zábavě. Na 
hudebně-sportovně-taneční večer si nemusíte chystat nákladnou róbu, sportovní úbor 
bude tím nejpřiléhavějším oblečením.

Těšíme se na vás se sokolským pozdravem „Nazdar!“

všechny občany Mochova a přilehlého okolí zvou členové TJ SOKOL MOCHOV
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KaLENDÁř KuLTuRNÍCH a SPOLEČENSKýCH aKCÍ V MOCHOVĚ

Datum Akce Pořadatel, místo 

28. srpna 2011 
9.15 hodin POuTNÍ MŠE Kostel

Sv. Bartoloměje

28. září 2011 
14.00 hodin

KOLEČKiÁDa
aneb 

známe pravidla silničního provozu

TJ SOKOL Mochov
u Sokolovny

8. října 2011 DRaKiÁDa 
pouštění draků a další soutěže

občanské sdružení
Mochov – místo pro život

15. října 2011
15.00 hodin

program a večerní zábava
k 105. VýROČÍ ZaLOŽENÍ
jednoty SOKOL v Mochově

TJ SOKOL Mochov
Sokolovna

listopad 2011 ROZSVÍCENÍ
VÁNOČNÍHO STROMu

Obecní úřad Mochov
náměstí

3. prosince 2011
MiKuLÁŠSKÁ NaDÍLKa

zábavné odpoledne pro děti 
s návštěvou Mikuláše

TJ SOKOL Mochov
Sokolovna

10. prosince 2011 
14.00 hodin

Posezení s hudební skupinou
HuDBa PRO NÁLaDu

a vystoupení skupiny KaRSON

Český červený kříž
Hotel Bouček

26. prosince 2011 VÁNOČNÍ ZPÍVÁNÍ Mochov – místo pro život

Případná změna termínu bude včas oznámena.
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MOCHOVSKÝ
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MOCHOVSKÝ ZPRAVODAJ vydává:
Obecní úřad Mochov, Sokolovská 92
250 87 Mochov
tel./fax: 3226 992 457
e-mail: obecmochov@c-mail.cz

Škola v přírodě 2011

Dětský den 2011, foto P. Liška


